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چهار باغ يك بوستان هم ندارد
در شرق ساوجبلاغ شهري است بدون امكانات شهري!

با توجه به افت شديد آب، كاهش بارندگي و خشكسالي، 32 حلقه 
چاه آب جديد در استان  هاي تهران و البرز حفر شده است تا بخشي 

از مشكل كم  آبي برطرف شود. 
مديرعامل شركت آب و فاضلاب روستايي استان  هاي تهران و البرز با 
بيان اين مطلب گفت: يك مخزن پلي  اتيلن 9 هزار ليتري آب در قسمت 
بالادست روستاي كلارخان فيروزكوه مستقر شده و براي اجراي اين 

طرح از آب سه چشمه در اين منطقه استفاده شده است. 
محمود س��الاري افزود: همچنين مجتمع آب روس��تايي متشكل از 
روستاهاي سرانزا، كلارخان و گورس��فيد در منطقه ايجاد شده كه بر 
اساس آن، آب آشاميدني، كشاورزي و مجتمع  هاي صنعتي براي احيا و 
آباداني اين روستاها تأمين مي  شود.  وي همچنين از استقرار يك مخزن 
بتني 10 هزار ليتري در روستاي س��رانزاي فيروزكوه خبر داد و گفت: 
تامين هر مترمكعب آب 950 تومان هزينه در بر دارد اما در اين منطقه 
به دليل وجود سه چش��مه براي هر مترمكعب آب 700 تومان هزينه 
مي  شود.  سالاري هدف از اجراي اين طرح را احياي منطقه، تأمين آب 
و بازرسي براي آبرساني با توجه به جمعيت زير 20 خانوار در اين روستا 
دانست كه با اجراي اين طرح، كل روستا از نعمت آب بهره  مند مي  شود.  
وي به بازس��ازي چش��مه ها در روس��تاهاي طرود، كتالان و امين  آباد 
اشاره كرد و افزود: بازس��ازي هر يك از اين چشمه ها حدود 2 ميليارد 
ريال هزينه در پي داشته است.  سالاري ادامه داد: در نظر داريم تا چاه 
نيمه  عميق در منطقه امين  آباد فيروزكوه حفر ش��ود كه مبلغي حدود 
2ميليارد ريال براي آن هزينه مي  شود كه البته بايد ابتدا خط انتقال و 

طول شبكه بر اساس قيمت محاسبه و طراحي شود. 

اخبار نه از ي�ك خطر، بلك�ه از فاجعه اي عظيم خب�ر مي دهند، اما 
مشخص نيست چرا ما موضوع را درك نمي كنيم و همچنان بي محابا 
به كار خود ادامه مي دهيم. چيزي در زندگيمان تغيير نكرده و فقط 
هشدارها افزايش يافته است. ما نمي خواهيم باور كنيم كه تهران و 

10 كلانشهر ديگر ايران در معرض تنش آبي قرار دارند. 
    

چرا كسي به اين همه هشدار توجه نمي كند؟ آيا كلمات بار معنايي خود را از 
دست داده اند يا شهروندان، رسانه ها را بسان چوپان دروغگو مي پندارند؟

در شهرستان ها و به خصوص در روستاهايي كه شغل اصلي ساكنانش 
كشاورزي و دامداري است، مردم به خوبي س��ال پر آب و كم آب را از 
هم تشخيص مي دهند و سالي كه نكوس��ت را با باران هاي بهاري اش 
مي شناسند. اما در اكثر ش��هرها كه شهرنشينان فقط آموخته اند شير 
آب را باز كنند و مانند چش��مه از آن اس��تفاده كنند، ش��رايط قدري 

متفاوت تر است. 
  شهرنشينان اسرافگرترند

متأسفانه طي دهه هاي اخير و با سياست هايي كه در امر سدسازي به 
وجود آمد حقابه بسياري از جوامع بومي گرفته  و آب ها به شهرها هدايت 
شد. آب ها به جايي سرازير ش��دند كه كمتر كسي قدر آن را مي داند و 
گواه اين ادعا همين بس كه در شهرهاي ايران 20برابر استانداردهاي 
جهاني آب مصرف مي شود. البته بهتر است نگوييم مصرف مي شود بلكه 

بگوييم به هدر داده مي شود. 
اگر گذري بر آمارهاي موجود داشته باشيم متوجه مي شويم كه در ايران 
59 درصد از اراضي نياز به آبياري دارند كه در دنيا اين رقم 1۶ درصد 
است. همچنين در كش��ور ما توليدات غذايي از اراضي آبي ۸9 درصد 
و از اراضي ديم 11 درصد اس��ت. اين موضوع نش��ان مي دهد كه براي 
كنترل بحران، بايد براي استفاده بهينه از منابع آب در بخش كشاورزي 

برنامه ريزي كنيم و آب ها را بدون برنامه به شهرها سرازير نكنيم. 
البته اين هم يك واقعيت است كه مديريت منابع آب هم در ايران اصلًا 
خوب نيست و همين مسئله باعث شده مردم از كنار بسياري از هشدارها 
سرس��ري بگذرند. چون وقتي باران، برف و آب رودخانه ها را مي بينند 
فكر مي كنند مسئولان براي وارد نشدن به بحران اين همه سر و صدا راه 

مي اندازند و هنوز شرايط در حالت عادي است!
  همه مقصريم

چقدر تكراري اس��ت كه باز هم بگوييم ميانگين بارش سالانه در ايران 
300 ميلي متر اس��ت يا ميانگين بارش ها در اين سرزمين از يك سوم 
معدل جهاني هم پايين تر است و س��پس با يك خواهش و التماس از 
شهروندان بخواهيم ماشين هايشان را با آب شرب نشويند و براي يك 

مسواك زدن، آبي معادل 22 بطري آب معدني را هدر ندهند. 
چقدر تكراري است كه از بحران آب حرف بزنيم همه تقصير ها را به عدم 

فرهنگ سازي و جاي خالي آموزش ها بيندازيم. 
 نمي دانيم مشكل كجاست، اما هرچه هست اينكه رسانه ها براي يك 
صرفه جويي 10درصدي به ه��ر طريق ممكن به دس��ت و پاي مردم 
افتاده اند و شهروندان غافلند كه با جيره بندي شدن آب، اين هشدارها 
و درخواست ها حتماً به يك دستور تبديل خواهد شد.  حداقل يك بار 
بپذيريم كه در مسير اش��تباهي قرار گرفته ايم و بدون به دنبال متهم 
گشتن، باور كنيم مردم و مسئولان با هم چنين فاجعه اي را رقم زده اند، 

وگرنه در حالت استاندارد، ايران هرگز وارد بحران آب نخواهد شد. 
متأسفانه ميزان مصرف آب با شرايط كم آبي كشور همخواني ندارد و به 
هزاران دليلي كه خودمان مي دانيم و خودمان هم آنها را انجام مي دهيم، 
سرانه مصرف در كشور بالاست. در بسياري اوقات لوله هاي آب مي تركد 
و مدت زيادي آب ه��در مي رود. ش��يرها چكه مي كند و بس��ياري از 
ش��هروندان به آن اهميتي نمي دهند و از همه مهمتر كه مس��ئولان 
چشم خود را روي آن بسته اند. اينكه كارشناسان مي گويند شبكه هاي 
آبرساني نشتي دارد و لوله ها پوسيده اند و درصد بالايي از آب ها به اين 
طريق هدر مي رود.  حالا مقصر كيست و چه كسي به بحران آب دامن 

مي زند؟ من؟ شما؟ يا ديگران؟

 حفر 32 حلقه چاه جديد
در تهران و البرز براي رفع مشكل كم آبي

رفع مشكل كم آبي در گلستان با استفاده از ظرفيت سدها   
نماينده مردم گرگان و آق قلا در مجلس بر رفع مشكل كمبود آب استان 

خبرنگارجوان
   گلستان

گلستان تأكيد كرد. 
عيسي امامي با بيان اينكه مش��كل كمبود آب گلستان جدي بوده و براي 
حل اين مشكل سرمايه گذاري هايي انجام شده است، گفت: اين كمبود آب در ماه جاري و ماه آينده 
بيشتر محسوس خواهد بود.  وي با اشاره به اينكه براي حل اين مشكل سرمايه گذاري هايي در مسير 

روستاي شصت كلاي گرگان انجام شده تا مشكل 
آب ش��رب گرگان و روس��تاهاي اطراف برطرف 
شود، افزود: استفاده از ظرفيت  سدهاي گلستان 
همانند سد آق دكش يكي از راه هاي بسيار اساسي 
در اين ح��وزه خواهد ب��ود.  وي ادام��ه داد: براي 
تبديل كردن وضعيت اين س��د به بيوتي در حال 
پيگيري هستيم و در اين حوزه بخش خصوصي 
را هم وارد كرده ايم.  نماينده مردم گرگان و آق قلا 
در مجلس شوراي اسلامي در خصوص مشكلات 
سرمايه گذاري در گلستان نيز گفت: برخي افراد 
بومي اين منطقه سرمايه هايش��ان را در خارج از 
اس��تان هزينه مي كنند و اين مسئله يك هشدار 

براي مسئولان استان است.  وي با اشاره به اين موضوع كه براي توسعه بخش سرمايه گذاري استان به 
دنبال تشكيل يك هلدينگ هستيم، افزود: با توجه به غيربومي بودن بسياري از سرمايه گذاران داخل 
استان، تنها كاري كه از دست ما بر مي آيد راضي كردن سرمايه گذاران براي استفاده از نيروهاي بومي 
براي مسائل اجرايي است.  امامي گفت: با به ثبت رساندن شركتي با سرمايه 100 ميليارد تومان در 

استان، موجي از سرمايه گذاري ها در استان به وجود خواهد آمد. 

بهره برداري از باند دوم محور ريگان ـ ايرانشهر  
معاون عمراني و برنامه ريزي فرماندار ريگان از بهره برداري از باند دوم 

خبرنگار جوان
     كرمان

محور ريگان � ايرانشهر در هفته دولت خبر داد. 
محمدصادق دادالله پور با بيان اينكه پنج كيلومتر از اين محور در هفته  

دولت امسال به بهره برداري مي رس��د، گفت: با افتتاح اين محور عبور و مرور از شهر رحمت آباد به 
مركز شهر روان مي شود و با توجه به اينكه روستاهاي زيادي در اطراف شهر متمركز شده اند و براي 
ورود به شهر با ترافيك زيادي مواجه مي شوند با 
راه اندازي اين محور عبور و مرور به راحتي انجام 
مي ش��ود.  وي افزود: با توجه به اينك��ه اين پنج 
كيلومتر يكي از نقاط حادثه خيز شهرستان است 
و با دو بانده ش��دن مش��كل آن برطرف مي شود.  
دادالله پور همچنين از افتتاح زمين چمن مصنوعي 
شهرس��تان در هفته دولت خبر داد و گفت: اين 
نخس��تين زمين چمن مصنوعي در شهرس��تان 
است كه با افتتاح آن ورزش��كاران از زمين چمن 
مناسب برخوردار مي ش��وند كه براي ساخت اين 
زمين چمن مصنوعي به طول 129 متر و عرض 
95 متر، بيش از 440 ميليون تومان اعتبار هزينه 
شده است .  وي افزود: همچنين در كنار اين زمين چمن مصنوعي، پيست دووميداني استاندارد در 
حال ساخت است كه اين پيست نيز به زودي به بهره برداري مي  رسد.  معاون عمراني و برنامه ريزي 
فرماندار ريگان گفت: بيش از 70 زمين خاكي غير اس��تاندارد در شهرس��تان ري��گان وجود دارد و 
ورزشكاران در اين زمين ها مشغول به فعاليت ورزشي هستند كه با بهره برداري از اين زمين چمن 

مشكل ورزشكاران شهرستان برطرف مي شود. 

وجود چند ش��ركت ب��زرگ تولي��دي در اطراف 
ش��هر چهارباغ كه س��ال هاي زي��ادي از فعاليت 
آنها مي گذرد موجب ش��د تا اين س��و و آن سوي 
مس��يرهاي منتهي ب��ه منطقه، درخت��ان چنار 
برافراشته شوند و چشم نواز زيبايي به ويژه در فصل 
تابستان و پاييز به وجود آورند. اما فضا آنطور نيست 

كه دمي بياسايي يا كودكي بتواند بازي كند. 
 شايد وجود اين درختان سبب شد تا شهرداران 
قديم و جديد اين شهر تا س��ال گذشته حتي به 
احداث يك مح��ل تفريحي براي ك��ودكان فكر 
نكنند و مردم را به سايه درختان راه هاي منتهي 
به شهر سوق دهند.   البته سرسبزي و دار و درخت 
تنها مختص اطراف شهر قديم چهارباغ است و در 

دو منطقه مهدي آباد و صفرآب��اد كه حدود 25 
هزار نفر جمعيت دارند، حتي از درخت هم خبري 
نيس��ت. آنطوركه م��ردم مي گويند ش��هرداري 
چهارباغ تا اين زمان يك ري��ال هم براي احداث 
بوستان تفريحي خرج نكرده و اصلًا به اين موضوع 
نظري ن��دارد، چراكه گمان ها براين اس��ت كه از 
س��اكنان بومي چهارباغ بعضي ها در دور دست، 
باغ و باغچه اي دارند و تعدادي خوش نش��ين هم 
در محوطه ويلاهاي خود وقت گذراني مي كنند، 
آنكه هم دنبال پارك و تفرج است بايد به كرج يا 
هشتگرد برود.   در اين ميان كودكان از هر طبقه 
و خانواده اي كه باشند حسابي كلاه سرشان رفته 
يا بايد دركنج خانه ها يا پاي تلويزيون باش��ند يا 

انرژي شان را سر پدرومادرهاي زحمتكش خالي 
كنند.   به هرحال جايي در چهارگوشه شهر براي 
سرگرمي و تفريح آنان نيست. با اين وجود اكنون 
س��اكنان چهارگوش��ه چهارباغ از اي��ن وضعيت 
خسته اند و براي رس��يدگي به اين موضوع يكي 
پس از ديگري به هر طريق تلاش مي كنند تا شايد 
خواسته شان به گوش شورا و ش��هرداري برسد. 
مريم ارمنده كه خود را خانه دار و از ش��هروندان 
چهارباغ معرفي مي كند، مي گويد: اوقات فراغت 
فرزندانمان همچنان خالي اس��ت و بچه ها كلافه 
هستند، شورا و شهرداري در سال هاي اخير فقط 
يك بلوار احداث كرده اند.  اين خانم ادامه مي دهد: 
 اي كاش چهارباغ روستا مي شد تا مردم روستايي 

زندگي كنند، چراكه وجود شورا و شهرداري در 
چنين شهري فقط تحميل بارمالي برمردم است. 
تنها كاركرد شهرداري جمع آوري زباله هاست، آن 
هم اگر شهروندان بخواهند با اجاره همگاني چند 
دستگاه خودرو قابل حل است.  فاطمه قره حسنلو 
ش��هروند ديگر با گلايه از بي توجهي شهرداري 
و شوراي ش��هر مي گويد: ماه مهر كه فرا مي رسد 
خانواده ها خوش��حالند، چراكه با رفتن بچه ها به 
مدرسه خيالمان از بابت پرش��دن اوقات فراغت 
آنها راحت مي شود، اما همين كه خرداد به پايان 

مي رسد، خود و فرزندانمان كلافه مي شويم. 
وي با ناراحتي ادامه مي دهد: كودكان و نوجوانان و 
مردم اين شهر در روزهاي بلند تابستان سرگرمي 
براي گذران اوقات فراغت ندارند.  احمد ارغنده كه 
خود را كارگر يكي از شركت هاي توليدي اطراف 
چهار باغ، معرفي مي كند نيز در اين باره مي گويد: 
ساكنان اين شهر به سه دسته بومي، خوش نشين 
و مهاجر تقسيم مي ش��وند. برخي بومي ها داراي 
باغ و باغچه بوده و ساعاتي از شبانه روز را در محل 
كشت و كار مي گذرانند، خوش نش��ينان نيز در 
باغچه هاي ويلاهاي خود به سرمي برند، اما اغلب 
خانواده هاي اين ش��هر طبقه محروم هستند كه 
نه از فضاي باغي بلكه از فضاي س��بز عمومي هم 
بي بهره هس��تند.  در همين رابطه شهردارچهار 
باغ با تأييد مش��كلات و كمبود امكانات شهري و 
خواسته هاي ساكنان اين شهر در زمينه احداث 
پارك مي گويد: مردم حق دارند از مديريت شهري 

در زمينه نبود بوستان گله مند باشند. 
حسين رنجي كه كمتر از يك سال است كه سكان 
شهرداري چهارباغ را عهده دار شده، مهم ترين نياز 
ش��هر را احداث پارك هاي محلي و يك تفرجگاه 
بزرگ عنوان كرده و ادام��ه مي دهد: براي تحقق 

اين طرح ها، برنامه ريزي كرده ايم. 
وي تأكيد مي كند: شوراي اسلامي شهر با احداث 
دو بوستان محله اي و يك تفرجگاه بزرگ شهري 
موافقت ك��رده كه م��ردم به زودي ش��اهد آغاز 
عملي��ات اجرايي آنها خواهند ب��ود.  لازم به ذكر 
است شهر چهارباغ از ارتقاي روستاي چهاردانگه 
به شهر در نيمه اول سال ۸4 و الحاق دو روستاي 
مهدي آباد و ملك آباد در تيرماه 13۸۶، تأسيس 
شده است و شهرداري آن از تاريخ 23 مرداد ماه 

سال 13۸4 آغاز به كار كرده است. 

تخصيص اعتبار براي احداث راه روستايي كزور    
راه روس�تايي ك�زور ب�ا اعتب�ار 

خبرنگارجوان
  سيستان وبلوچستان

70ميليارد ريال در محور سرباز در 
حال احداث است. 

مديركل راه و شهرسازي جنوب سيستان و بلوچستان با اعلام اين خبر 
گفت: دهستان كزور و سردشت مناطقي كاملًا كوهستاني در شهرستان 
سرباز است كه تردد فقط با خودروهاي شاسي بلند امكان پذير است اما با 
تلاش دولتمردان جاده روستايي كزور به طول 25كيلومتر در حال ساخت 
است.  ايوب كرد با بيان اينكه هم اكنون پيشرفت فيزيكي اين پروژه 45 
درصد اس��ت، افزود: در صورت احداث اين راه روس��تايي بيش از ۸ هزار 
نفر از جمعيت روستايي اين دهس��تان از نعمت جاده مناسب برخوردار 
مي شوند. وي ادامه داد: عمليات بازگشايي راه دهستان كزور با 70 درصد 
پيشرفت در حال انجام است كه بيش از 20 پارچه آبادي را زيرپوشش قرار 
مي دهد.  وي با بيان اينكه اين پروژه يكي از پروژه هاي شاخص اداره كل راه 
و شهرسازي جنوب استان )ايرانشهر( است، خاطرنشان كرد: احداث راه 
روستايي با اعتبار 70 ميليارد ريال آغاز شده كه در صورت تأمين اعتبار 

كامل و به موقع، تا پايان سال 94 پرژه به بهره برداري مي رسد. 

 اعزام بيش از ۵ هزار نفر 
به اردوهاي راهيان نور غرب كشور   

با هماهنگي و تلاش ه�اي صورت گرفته از 

خبرنگارجوان
   اصفهان 

س�وي معاونت اردويي و گردشگري سپاه 
صاحب الزمان)عج(استان اصفهان بيش از 
۵ هزار نفر به مدت سه روز به مناطق جنگي استان هاي كردستان، 

كرمانشاه و آذربايجان غربي اعزام مي شوند. 
جانشين فرمانده س��پاه صاحب الزمان )عج( اس��تان اصفهان با بيان اين 
مطلب گفت: اين اعزام ها در ايام تابستان و مقارن با تاريخ 15 مردادماه تا 
15 شهريورماه انجام خواهد شد.  مجتبي فدا افزود: در سال گذشته بيش از 
5۶ هزار نفر از استان اصفهان به مناطق عملياتي جنوب كشور اعزام شدند 
كه اميدواريم بتوانيم امسال كاروان هاي بيشتري را با هدف فرهنگسازي 
به اين اردوها اعزام كنيم.  وي ادامه داد: سال گذشته بيش از 23 هزار نفر 
از بسيج محلات، 5 هزار نفر از قشر دانش��جويان و جوانان، 23 هزار نفر از 
دانش آموزان مقطع دوم دبيرستان به اردوهاي راهيان نور جنوب كشور 
و 5 هزار نفر به اردوهاي راهيان نور غرب كشور اعزام شدند.  وي ادامه داد: 
سفر كاروان هاي زيارتي راهيان نور به قصر شيرين، كرمانشاه، بازي دراز، 

سرپل ذهاب، پادگان ابوذر و تنگه مرصاد خواهد بود. 

راه اندازي نهضت مهارت آموزي در كردستان  
مدي�ركل فن�ي و حرف�ه اي كردس�تان از 

خبرنگارجوان
         كردستان

راه اندازي نهضت مهارت آموزي به عنوان 
يكي از مهم ترين اولويت هاي اين اداره كل 

در اين استان خبر داد. 
 س��يدجميل احمدي گفت: ارائه آموزش هاي فن��ي و حرفه اي براي 
صاحبان مشاغل در راستاي ارتقاي س��طح كارايي و تخصصي آنها در 
رأس برنامه هاي اين اداره كل قرار گرفته اس��ت.  وي با بيان اينكه ارائه 
آموزش هاي فني و حرف��ه اي و مهارتي با اس��تفاده از ظرفيت بخش 
خصوصي و دولتي در اس��تان با گس��تردگي خاصي در س��طح شهر و 
روس��تاها دنبال مي ش��ود، افزود: در حال حاضر 110 آموزشگاه آزاد 
فني و حرفه اي ب��ه عنوان بازوي توانمند بخش دولت��ي در زمينه ارائه 
آموزش هاي فني و حرفه اي در استان فعاليت مي كنند.  احمدي با بيان 
اينكه كسب مهارت هاي فني و حرفه اي نقش مهمي در ايجاد اشتغال 
دارد، گفت: اين آموزش ها موجب ارتقاي توانايي نيروي انساني و تربيت 
نيروي مورد نياز بازار كار مي ش��ود و در نهايت با ايجاد اش��تغال براي 
مهارت آموختگان ضمن درآمدزايي براي خانواده ها مش��كل بيكاري 
استان نيز برطرف خواهد شد.  وي از نيازسنجي آموزشي به عنوان يكي 
ديگر از اولويت هاي اين اداره كل در اس��تان نام برد و گفت: هر ساله با 
توجه به نيازهاي هر منطقه و شهرس��تاني نيازهاي آموزشي را تعريف 
و بر اساس نياز بازار كار به مخاطبان آموزش مهارتي در مراكز دولتي و 

خصوصي اين اداره كل خدمات ارائه مي شود.

صنايع استان مركزي سرمايه درگردش ندارند 
استان مركزي در حوزه صنعت و كشاورزي 

خبرنگارجوان
    مركزي

نيازمند سرمايه در گردش است و با تزريق 
س�رمايه در گ�ردش مي ت�وان عملكرد 

صنايع استان را تا ۵0 درصد افزايش داد. 
اس��تاندار اس��تان مركزي با بيان مطلب فوق بر رفع مشكلات صنايع 
استان تأكيد كرد.  محمدحسين مقيمي با اشاره به لزوم رفع موانع در 
مسير ايجاد شهرك صنعتي اميركبير در مقابل شهر جديد اميركبير 
در راستاي تأمين اشتغال جهت ساكنان اين شهر جديد افزود: مصوبه 
دولت در خصوص كاهش آلودگي هواي اراك در حوزه اعتبار با كم لطفي 
مواجه شده و تنها 10درصد اعتبار مورد نياز محقق شده است. اين مهم 

بايد در شوراي عالي محيط زيست طرح و رسيدگي شود.  
وي با بيان اينكه پنج كارخانه بزرگ اراك در شرايط ويژه اي قرار داشته 
و 10 هزار نفر پرسنل اين واحدها در معرض خطر بيكاري قرار دارند، 
به موقعيت ويژه اقتصادي دليجان، ساوه و زرنديه اشاره كرد و گفت: با 
ايجاد بنادر خشك بين ساوه � تهران و دليجان � تهران شرايط لازم براي 

انبارداري نيازهاي تهران فراهم خواهد شد. 
استاندار مركزي همچنين بر لزوم تعيين تكليف شهرك مبل در منطقه 
اقتصادي زرنديه و احداث راه آهن سريع الس��ير قم به اراك در راستاي 
توسعه حمل و نقل تأكيد كرد.  وي با اشاره به مشكلات بهداشت و درمان 
استان افزود: تأمين منابع جهت احداث بيمارستان وليعصر)عج( اراك 
نيازمند راهكارهاي ديگري غير از دريافت بودجه دولتي است و وضعيت 

ساختاري علوم پزشكي اراك و ساوه نيز بايد تعيين تكليف شود. 
مقيمي با بيان اينكه دفاتر صنايع استان مركزي در تهران مستقر بوده 
و گردش مالي حاصل از فعاليت اين صنايع در تهران صورت مي گيرد، 
بر لزوم انتقال اين دفاتر به مركز استان تأكيد كرد و گفت: عمده منابع 

استان مركزي در تهران متمركز است. 

   گزارش يك

  فاجعه اي در راه است
همه مقصريم

شهردار اهواز بر تسريع ساخت و بهره برداري 
از زير گذر خليج فارس اهواز تأكيد كرد. 

 سيد خلف موسوي ضمن صدور دستورات لازم 
براي اتم��ام و بهره برداري س��ريع تر از اين پروژه 
گفت: اين پروژه در بلوار پاس��داران بعد از ميدان 
خليج فارس )دروازه ( و در محدوده ش��هرداري 
منطقه هفت احداث شده و با توجه به بروز حوادث 
ناگوار رانندگي در اين مس��ير و ب��ه منظور رفاه 

حال شهروندان و تس��هيل در رفت و آمد وسايط 
نقليه، كاهش بار ترافيكي در برنامه توسعه شهري 
و همچني��ن با ه��دف افزايش ايمن��ي و كاهش 

تصادفات جاده اي به اجرا درآمده است. 
وي با اشاره به پيشرفت ۸2 درصد پروژه زيرگذر 
خليج فارس در خصوص مشخصات فني اين پروژه 
افزود: اميدواريم بتوانيم در آس��تانه هفته دولت 
زيرگذر خليج فارس را به عنوان نخستين زيرگذر 

كلانشهر اهواز به شهروندان تقديم كنيم.  موسوي 
به محروميت هاي كلانشهر اهواز از زيرساخت هاي 
عمراني در حوزه حمل و نقل اش��اره كرد و گفت: 
يكي از مشكلات عمده كلانشهر اهواز بحث حمل 
و نقل عمومي است كه شهروندان را آزار مي دهد 
در همين راستا شهرداري اهواز اقدامات وسيعي 
براي رفع اين مشكل انجام داده است.  موسوي به 
اقدامات شهرداري كلانشهر اهواز در بحث عمران 

ش��هري اش��اره كرد و ادامه داد: بر اساس برنامه 
زمانبندي شده پل ش��هيد دقايقي در دهه فجر 
امس��ال تكميل و آماده بهره برداري خواهد شد.  
وي افزود: علاوه بر اين عملي��ات احداث روگذر 
جواد الائم��ه )ع(، زيرگ��ذر خياب��ان جمهوري و 
خليج فارس در حال اجرا است و عمليات اجرايي 
احداث تقاطع غير همسطح در محل ميدان شهيد 

بندر )چهارشير ( نيز به زودي آغاز خواهد شد. 

بهره برداري از اولين زيرگذر اهواز در هفته دولت خبرنگارجوان
   خوزستان

محمدرضا هاديلو

از دور كه نظاره گر شرق شهرستان ساوجبلاغ مي شوي تا چشم كار مي كند 
درختان چنار قديمي فضاي منطقه را پوشانده اما به شهر كه مي رسي برخلاف 
نامش هيچ اثري از بوستان و پارك نيست. نامش چهارباغ است و در دهه 80 

دو روس�تاي پرجمعيت مهدي آباد و ملك آباد كه در فاصله حدود هشت 
كيلومتري با مركز شهر قرار دارند بدون اينكه ساخت وسازي در بين باشد، 
وصله آن شدند و جمعيت اين شهر نوتركيب به بيش از6۵ هزار نفر رسيد. 

قلعه بيرجند كه با نام هاي     ايران زيبا
قلعه ته ده و پايين شهر نيز 
شناخته مي ش��ود، بزرگترين و قديمي ترين بناي 

تاريخي بيرجند به شمار مي رود. 
اين قلعه ك��ه از جمله نقاط گردش��گري بيرجند و 
استان خراس��ان جنوبي اس��ت، بر فراز بلندترين 
نقطه غربي تپه ماهورهاي ش��هر بيرجند قرار دارد 
كه با وسعتي بالغ بر 3 هزار مترمربع در دوره صفويه 
ساخته ش��ده و در واقع هس��ته اوليه شهر بيرجند 
محسوب مي شود.  البته برخي نيز بناي اين قلعه را 
به پيش از آن دوره نسبت مي دهند. قلعه بيرجند از 
خشت و گل و چينه ساخته شده و از دوره صفويه تا 
قاجاريه مردم اين شهر را در مقابل تهاجم دشمنان 

به ويژه تركمن ها و ازبك ها محافظت مي كرده است.  
قلعه بيرجند در دوره قاجاريه به طور كامل بازسازي 
و مورد استفاده قرار گرفت. با توجه به شواهد موجود 
به وسيله نقب هاي زيرزميني به نقاط مهم شهر مثل 
ارگ بهارستان، ارگ كلاه فرنگي و قنات قصبه مرتبط 
بوده است. اين قلعه داراي هفت برج بوده كه شش 
برج از آن باقي مانده اس��ت. مرمت اين بنا در سال 
137۸ به وسيله شهرداري بيرجند شروع شد.  در اين 
قلعه انبارهاي آب و آذوقه پيوسته نگهداري مي شد 
تا در مواقع حملات دشمن يا هجوم هاي سراسري، 
ساكنان شهر، تجار، پيشه وران، افراد مهم، فرماندهان 
با خانواده هاي خ��ود و دارايي هايي منقول از طريق 

نقب هايي كه تعبيه شده بود، به قلعه پناه برند. 

قلعه بيرجند؛ پايين شهري بر فراز تپه ها


